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Premijerski sat – 28. maj 2019. 

Klub poslanika Demokratske partije socijalista 
Marta Šćepanović 

POSLANIČKO PITANJE 

Kako ocjenjujete socijalini dijalog koji Vlada vodi sa sindikatima i poslodavcima, a vezano za 
nekoliko sistemski važnih rješenja koje Vlada treba da kreira – tu prevashodno mislim na 
zajednički rad na Zakonu o penzijsko invalidskom osiguranju, koji treba da ojača životni 
standard penzionera istovremeno vodeći računa o budžetskoj i fiskalnoj održivosti, zatim Zakon 
o radu, kojim će se unaprijediti položaj zaposlenih, ali i suzbiti siva ekonomija i rad na crno. I 
na kraju, vezano i za rješenje koje je Vlada već utvrdila-povećanje minimalne zarade u Crnoj 
Gori? 

ODGOVOR PREDSJEDNIKA VLADE 

Uvaženi predsjedniče Skupštine, 
uvaženi zamjeniče, 
Uvažena poslanice Šćepanović, 

Iako se često pogrešno interpretira da građani ne osjećaju benefite ekonomskog razvoja, 
odnosno rasta životnog standarda, uvjeren sam da naši građani to i vide i osjećaju. 

Skoro 18.000 građana zaposleno je od početka mandata ove Vlade. Siguran sam i da svakoga 
dana zajednički svjedočimo unapređenju sveukupne društvene infrastrukture, koja nam 
olakšava funkcionisanje, ali i doprinosi kvalitetu života svakog pojedinca i svake porodice. 

Pored autoputa koji je istorijski i grandiozan razvojni poduhvat, svake godine gradimo ili 
rekonstruišemo stotine kilometara drugih puteva; rekonstruisali smo i gradimo desetine škola, 
vrtića, obnovili zdravstvene objekte; izgradili nove poljoprivredne sadržaje i mogućnosti, 
unaprijedili energetsku i komunalnu infrastrukturu sve do lokalnih vodovoda. 

Impresivan je i broj zaposlenih i penzionera kojima je riješeno stambeno pitanje. 

Dakle, sve to je rezultat ekonomskog rasta o kojem govorimo. 

Istovremeno, sprovodimo strukturne reforme koje treba da doprinesu povećanju 
konkurentnosti, rastu zarada i daljem rastu zaposlenosti, a time i daljem unapređenju životnog 
standarda u Crnoj Gori. Važan instrument za uspješnu realizaciju strukturnih reformi je i 
socijalni dijalog, kojem smo veoma posvećeni. 
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Crna Gora je jedna od rijetkih država koja je Ustavom propisala postojanje Socijalnog savjeta, 
u kojem se usklađuju interesi zaposlenih, poslodavaca i države. U proteklih 11 godina rada 
Socijalnog savjeta, napravili smo krupne iskorake u oblasti socijalnog dijaloga, uvažavanja 
potreba naših zaposlenih, penzionera i građana uopšte. 

A to znači izgrađeno povjerenje sa našim ekonomskim i socijalnim partnerima, i snaga našeg 
društva leži upravo u dijalogu, saradnji i koheziji usmjerenoj ka zajedničkom cilju – a to je bolji 
život crnogorskih građana. 

Cijeli set zakona rađen je i usaglašavan sa socijalnim partnerima. O njima ste diskutovali i 
odlučivali u ovom Domu. Kroz socijalni dijalog trenutno se usaglašavju Zakon o izmjenama i 
dopunama Zakona o penzijskom i invalidskom osiguranju, Zakon o radu i drugi akti kojima 
želimo obezbijediti adekvatan i podsticajan ambijent za naše građane i njihov standard. 

Često o tome govorim u posljednje vrijeme, ali dozvolite da i ovdje ponovim još jednom – mi 
radimo u interesu građana, slušajući pažljivo ono što nam oni saopštavaju kao svoje potrebe. 
Ali, kao odgovorna Vlada, vodimo računa i o opštem dobru i sve naše aktivnosti usmjerene su 
na traženje adekvatne mjere koja će uskladiti želje sa realnim mogućnostima. 

Uvažena poslanice Šćepanović, 

Nacrtom Zakona o izmjenama i dopunama Zakona o PIO predviđena su rješenja kojima će se 
preispitati zakonski uslovi za ranije penzionisanje. Ovo pitanje je važno zbog sprečavanja ranog 
napuštanja tržišta, ali i zbog povećanja životnog standarda penzionera. Cilj Vlade i naših 
partnera jeste održivost penzijskog sistema, veća pravednost i adekvatnost penzijskih davanja. 

I novi Zakon o radu je rezultat visokog stepena konsenzusa Vlade, poslodavaca i zaposlenih. 
Kroz njegovu primjenu, poboljšaće se položaj zaposlenih i unaprijediti njihova prava. 
Uravnotežiće se interesi zaposlenih i poslodavaca i postići potpuna fleksibilnost u pogledu 
postupka zasnivanja i prestanka radnog odnosa na jednostavan i ekonomičan način, bez 
administrativnih barijera. 

Takođe, pojedini instituti postojećeg zakona prilagodiće se potrebama suzbijanja neformalnog 
rada i sive ekonomije, i dati podsticaji novom zapošljavanju. Inspekcija rada, Agencija za mirno 
rješavanje radnih sporova i sudovi na sveobuhvatniji način štitiće prava zaposlenih, I 
obezbijediti poštovanje zakona. 

Samo neki od dometa ovog Zakona su: obaveza sklapanja ugovora o radu prije stupanja na 
rad; isplata zarada isključivo preko banke na žiro račun zaposlenog; status i pravna snaga 
platne lista kao izvršne isprave. 

Posebno su zaštićene trudnice, a propisana je i obaveza korišćenja roditeljskog odsustva i za 
oca u trajanju od najmanje 30 dana. Novi kvalitet je da ugovor o radu na određeno vrijeme 
može da se zaključi na 36 umjesto dosadašnjih 24 mjeseca. 
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Vlada se odgovorno prihvatila unapređenja standarda zaposlenih sa minimalnom zaradom, ali 
istovremeno vodeći računa, kao što ste rekli, da se ne uspori rast zaposlenosti i konkurentnost 
privrede. U tom cilju, uradili smo analizu koja je kao optimalno rješenje pokazala povećanje 
minimalne zarade za cijelih 15%, odnosno na 222 eura u nominalnom iznosu. 

Istovremeno smo pristupili izmjeni Zakona o doprinosima za obavezno socijalno osiguranje 
kojim će se smanjiti stopa doprinosa za zdravstveno osiguranje na teret poslodavca za dva 
procentna poena. Obezbijedili smo da oba propisa stupe na snagu istovremeno, sistemski 
nadomješćujući dio troškova koje će imati poslodavci prilikom isplate minimalne zarade. 

Podsjetiću i na uporedne standarde u pogledu visine minimalne zarade. Novoutvrđeni iznos 
od 222 eura predstavlja 43% prosječne zarade u Crnoj Gori, dok na nivou članica EU, prosječni 
iznos minimalne zarade iznosi oko 39% prosječne zarade u Uniji. 

U poređenju sa regionom, iznos minimalne zarade u Srbiji je 231 euro, Albaniji 211 eura, BiH 
208 eura, a Sjevernoj Makedoniji 196 eura. Dakle, Crna Gora ne samo na nivou poređenja, već 
i u novčanom iskazu – ima drugu najvišu minimalnu zaradu u regionu. 

Takođe je važno spomenuti da će rast minimalne zarade uticati na rast prosječne bruto zarade 
za 6 eura, i prosječne neto zarade za oko 4 eura, što će kroz usklađivanje direktno uticati na 
povećanje penzija i socijalnih davanja u Crnoj Gori. 

Predano radimo i na poboljšanju poslovnog ambijenta jer je važno da obezbijedimo nove 
investicije, otvaranje novih radnih mjesta i prilike za naše građane de stiču nova znanja i 
vještine u savremenom biznis okruženju. 

Pored brojnih podsticajnih mjera, potreba da se unaprijedi poslovni ambijent i doprinese 
povećanju zarade drugih zaposlenih, artikulisana je i kroz ukidanje kriznog poreza, odnosno 
više stope poreza na dohodak od 11%. 

Primjena počinje već 1. januara 2020. godine. 

Da zaključim, kao što ste rekli, Vlada ne donosi populističke mjere, niti ishitrene odluke. 
Ekonomska politika koju realizujemo, u kombinaciji sa odgovornim fiskalnim analizama i 
socijalnim dijalogom, pretvorena je u benefite koji se osjećaju kod svakog građanina, i u svakoj 
crnogorskoj kući. 

Hvala na pažnji. 
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Klub poslanika Demokratskog fronta 
Nebojša Medojević 

POSLANIČKO PITANJE 

Koji su rizici po mir i stabilnost zemlje nakon politički diktiranih presuda liderima Demokratskog 
fronta u izmišljenom i montiranom sudskom postupku za „lažni državni udar“ u kome su prema 
presudi sudije Suzane Mugoše učestvovali skupa agenti GRU, CIA, MOSADA i FBI! Da li će Vlada 
Crne Gore prekinuti diplomatske odnose sa Rusijom nakon presude u kojoj se tvrdi da su 
državni organi i službe te države učestvovale u pokušaju ubistva tadašnjeg premijera? 

Obrazloženje ću dati na samoj sjednici. 

Odgovor tražim i u pisanoj formi. 

ODGOVOR PREDSJEDNIKA VLADE 

Poslaniče Medojeviću, 

Da Vas odmah, na početku, umirim: ne postoje rizici po mir i stabilnost zemlje nakon presuda 
za pokušaj terorizma uoči prethodnih parlamentarnih izbora. Neće ih biti ni nakon donošenja 
pravosnažne presude. 

Da li će neko, u nastojanju da izbjegne suočavanje sa pravdom, posegnuti za nekim 
neracionalnim aktivnostima, to Vi bolje znate od mene. Ono što ja znam je da država mora i 
može da obezbijedi sigurnost svakog pojedinca i porodice u Crnoj Gori, i naravno izvršavanje 
odluka organa državne vlasti. To je Ustavna obaveza i Vlada ima kapacitet i odlučnost da je 
slijedi. 

I ne samo to: građani Crne Gore pokazali su kroz našu tešku i dramatičnu istoriju da su 
sposobni da slijede vrijednosti mira, suživota i zajedništva. Znam i ja poslaniče Medojeviću, da 
Vi lično kao političar, bez obzira na politički diskurs, želite dobro i svojoj i svakoj porodici u 
Crnoj Gori. I bez obzira na naše bolne političke razlike, koje su prerasle u netrpeljivost, ne želite 
preći crvenu liniju koja bi dovela do ugrožavanja mira i stabilnosti. 

Ne želim da komentarišem detalje prvostepene presude niti da na osnovu toga iznosim 
provizorne ocjene o odnosima sa drugim zemljama. 

Ono što moram da primijetim je da krivotvorite u tvrdnjama iznijetim u Vašem pitanju. 

Dakle, previdjeli ste činjenicu da su se u optužnici našli bivši agenti nekih službi, a ne oni koji 
sada rade u tim službama. Vjerovatno u njihovim biografijama postoji neki razlog zašto su – 
bivši. 
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I drugo, nigdje ne stoji tvrdnja da su državni organi Ruske Federacije učestvovali u pokušaju 
ubistva tadašnjeg premijera, barem je ja nijesam registrovao, a ni moje kolege. 

I na kraju, da Vam ne ostanem dužan odgovor na konkretno pitanje: Vlada neće prekinuti 
diplomatske odnose sa Ruskom Federacijom, već će strpljivo i razumno nastojati da odnose 
podigne na viši nivo. 

Vjerujem da to vrijeme dolazi i da ćete zajedno sa nama pozdraviti takav razvoj događaja. 

U odnosu na neka Vaša konkretna zapažanja u nastavku dijaloga ću dati komentar. 

Klub poslanika Socijaldemokratske partije 
Raško Konjević 

POSLANIČKO PITANJE 

Imajući u vidu činjenicu da je Fiskalna strategija 2017 - 2020.godine, usvojena u Skupštini Crne 
Gore i da je tom Strategijom predviđeno smanjenje fonda bruto zarada optimizacijom 
zaposlenih u javnoj upravi, kao i značajno uvećanje prihoda po osnovu akciza za duvanske 
proizvode, kako ocjenjujete politiku Vlade u oblasti racionalizacije javne uprave, ako se ima u 
vidu činjenica da su u periodu od 2017-2019.godine u Budžetu uvećana izdvajanja za 27 
miliona, a Strategijom je bilo predviđeno smanjenje za 3 miliona? Takođe, kako ocjenjujete 
činjenicu da je u 2018. godini u odnosu na 2017. godinu manje naplaćeno akciza na duvanske 
proizvode oko 20 miliona eura? Šta je razlog manje naplate, smanjenje obima potrošnje 
duvanskih proizvoda ili neefikasnost države i njenih institucija u naplati akciza odnosno 
kažnjavanju nelegalne trgovine duvanskim proizvodima? 

Odgovor zahtijevam u pisanoj formi. 

ODGOVOR PREDSJEDNIKA VLADE 

Uvaženi poslaniče Konjeviću, 

Ja se izvinjavam na neke upadice sa mjesta. Koristim tu slobodu zbog toga što je ovo tema koja 
je stručna, stručna i veoma važna. I moram da kažem da nam taj dijalog, i meni i članovima 
Vlade, sa Vama na ovim važnim pitanjima nije neprijatan nego nam veoma prija i koristi. Ako 
ne u samom Parlamentu onda nakon Parlamenta i analiza koje sprovodimo u nadležnim 
institucijama. Takođe, još jedan komentar: Govorili ste o Vladi sa aspekta uspjeha 
odgovarajuće reformske politike, a ona se ovoga puta tiče optimizacije javne uprave. Vi znate 
da to nije samo posao Vlade, da mnogo tih obaveza na ovom planu stoji i u drugim granama 
vlasti. I da Vlada nema nikakve nadležnosti, pa čak ni uticaja na ovu politiku u tim granama 
vlasti. Dakle, direktno mislim na Parlament, na sudstvo, na Tužilaštvo. A uspjeha nema bez 
jedinstvenog pristupa. Znači, veoma sam spreman da prihvatim odgovornost Vlade za onaj dio 
za koji je odgovorna. Ali bih Vam isto sugerisao da brižljivo analizirajući ove stvari obratite 
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pažnju i na druge segmente javne administarcije u cjelini, kako bi naša politika bila uspješnija. 
Ili dajte sve Vladi. Ne treba nam to. Znam da nam to nećete ni pustiti, ali onda da odgovornost 
dijelimo. 

Da pređem sada konkretno na odgovor na poslaničko pitanje koje sam pripremio i da, ako što 
sam na početku rekao, afirmišem i da primjetim – veoma posvećeno i pedantno, poput kakvog 
hroničara, praćenje rada Ministarstva finansija od Vaše strane kao poslanika. Lično to cijenim, 
siguran sam da i u Ministarstvu finansija odgovorno analiziraju Vaše primjedbe i upozorenja. 

Ali, složićemo se da je Vaša pozicija ipak lagodnija u odnosu na nas u administraciji koji 
kreiramo ekonomsku politiku, jer ona nosi odgovornost i zahtijeva temeljan pristup u svakom 
satu i danu našeg profesionalnog angažmana. 

Zbog toga želim da ovaj dijalog bude i podsticaj cijeloj opoziciji da procese ne tretira samo 
negativno, već sveobuhvatno, sa njihovim i lošim i dobrim efektima, a Vi ste u pravu da u ovoj 
politici imamo i dobre, ali i loše i nedovoljne efekte, i da na taj način doprinosimo rješavanju 
izazova jer su oni zajednički. 

Da se vratim na Vaše pitanje. Prvo, ni Fiskalna strategija 2017-2020 ni Plan reforme javne 
uprave nijesu nametnuti ovoj Vladi, već su to politike koje smo kao odgovorna vlast, formulisali 
i primijenili kako bi sistem učinili boljim i održivim. 

Poslaniče Konjeviću, 

Primjenom Plana optimizacije javne uprave smanjuje se učešće broja zaposlenih u 
administraciji u ukupnom broju zaposlenih. To nam potvrđuju podaci iz decembra 2018. 
godine kada je zaposlenost u javnoj upravi činila 26,8% ukupne zaposlenosti tj. za 1,4 
procentna poena manje u odnosu na decembar prethodne godine. 

U 2018. godini, budžetski izdaci za bruto zarade u okviru centralnog budžeta su smanjeni na 
oko 10% bruto domaćeg proizvoda, što je u skladu sa projekcijom Fiskalne strategije. 

Takođe, Zakonom o budžetu za 2019. godinu planirano je njihovo smanjenje na nivo ispod 
10% bruto domaćeg proizvoda. 

Usljed potrebe kadrovskog jačanja institucija koje obavljaju poslove posebno važne sa aspekta 
kvaliteta pružanja javnih usluga, i to prvenstveno u oblastima prosvjete i zdravstvene i 
socijalne zaštite, kao i potrebe ispunjavanja zahtjeva EU integracija, rebalansom budžeta, 
dakle u ovoj Skupštini, 2018. godine uvećan je ukupan fond bruto zarada za 22,9 miliona eura. 
Dakle, nijesmo krili, nego smo došli pred poslanike i došli do ovog povećanja. I tada smo to 
jasno obrazlagali. 

Politike se, dakle, prate gotovo na dnevnoj osnovi, i u skladu sa efektima dodatno 
prilagođavaju, ukidaju ili mijenjaju, onda kada se za to ukaže potreba. To je ovoj Vladi 
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prigovoreno više puta u negativnom kontekstu, kao da nijesmo konzistentna Vlada, kao da 
nijesmo stručna Vlada. Usvojimo budžet, a onda rebalans za tri mjeseca. Ja mislim, za razliku 
od tih prigovora, da smo mi odgovorna Vlada i da mi reagujemo u odnosu na stanje koje nam 
se dešava na terenu. Uslovno rečeno na terenu. Odnosno, u našem ekonomskom prostoru. I 
to dijelimo sa vama. 

Dakle, novom organizacijom državne uprave, koja je u primjeni od 1. januara ove godine, 
smanjen je broj organa uprave sa 35 na 29, pri čemu nije ugrožen kapacitet uprave kao servisa 
građana. 

Poslaniče znate da smo u ovom Parlamentu vodili veoma žestok dijalog na ovu temu. I da 
nijesmo imali podršku, ovdje u ovom Parlamentu, u našem osnovnom prijedlogu. I došli smo 
negdje na sredinu. Dakle, možda i zbog ove mjere naši efekti optimizacije nijesu na 
zadovoljavajućem nivou na koji Vi ukazujete. 

Dakle, još jednom da podsjetim: Plan optimizacije ne podrazumijeva otpuštanje zaposlenih 
nauštrb kvaliteta pružanja javnih usluga. To je proces koji će zahvaljujući dobrom planiranju u 
optimalnom roku dovesti do povećanja kvaliteta rada uz racionalizaciju poslova, i relokaciju 
zaposlenih iz uprave u privredu, i druge djelatnosti, a u skladu sa najboljom praksom i 
potrebama građana. 

U odnosu na drugi dio Vašeg pitanja, kada je riječ o akcizama, što je veoma osjetljivo pitanje 
sa Vašeg aspekta, potrebno je istaći da su ukupni prihodi od akciza u 2017. godini bili za oko 
10 miliona eura veći od onoga što je planirano Fiskalnom strategijom. Ovi prihodi bi, naravno, 
bili još veći, da je ostvareno planirano povećanje prihoda od akciza na duvanske proizvode. 

Mjera povećanja visine specifične akcize na cigarete postepeno, sa 24 na 30 eura (2017. 
godine) tj. na 50 eura za 1000 komada (od 1. januara 2019.godine) – nije dala željene efekte, 
budući da je prema uporednim podacima Ministarstva finansija za 2017. i 2018. godinu, došlo 
do smanjenja obima prodaje duvanskih proizvoda za 43%   , dok su prihodi budžeta od 
akciza smanjeni za 27% u prvih šest mjeseci 2018. godine. 

Poslaniče Konjeviću, složićete se, da mi nemamo čarobni štapić kojim bi stvari promptno činili 
boljim. Realno je da neke mjere prevaziđu očekivane rezultate, kao i da ih neke uopšte ne 
ostvare. To ste i sami primjetili. 

Zbog toga smo pad projektovanih prihoda doživjeli kao signal da mijenjamo akcizne 
instrumente – pa se pristupilo modifikaciji akcizne politike na duvan i duvanske proizvode, kao 
i na gazirana pića sa dodatkom šećera. Sjećate se kakvu je golgotu Vlada i ministar finansija 
zbog ovog pristupa prošao ovdje. 
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Rebalansom budžeta iz jula 2018. godine akcizne stope vraćene su na nivo iz septembra 2017. 
godine, nakon čega će uslijediti postepenije usklađivanje u periodu od 2019-2025. Ovim 
izmjenama zaustavlja se dalji pad u naplati prihoda po ovom osnovu. 

Dakle, sasvim detaljno i u ciframa: akcizni kalendar je usporen vraćanjem nivoa specifične 
akcize na nivo iz septembra 2017. godine, tj. na iznos od 30 eura na 1000 komada, uz 
zadržavanje na tom nivou do kraja 2019. godine. 

Proporcionalna akciza iznosi 32% maloprodajne cijene cigareta, takođe do kraja 2019. godine. 
Nakon toga, od 2020. godine nastaviće se postepeno usklađivanje akciznog kalendara na način 
da će specifična akciza rasti za 3,5 eura na 1000 komada godišnje, dok će proporcionalna 
padati za 1,5% godišnje. 

Prema podacima Ministarstva finansija, obim prodaje duvanskih proizvoda za prva četiri 
mjeseca 2019. godine iznosi 176,54 t i u odnosu na isti period prethodne godine, koji je iznosio 
131,52 t je veći za 34,23%. Takođe, podaci o količini poručenih akciznih markica za prva četiri 
mjeseca 2019. godine pokazuju da je u odnosu na isti period prošle godine poručeno oko 32% 
više akciznih markica. Dakle, tržište se stabilizuje. Zašto bi legalni proizvođači išli u ovom 
pravcu, i sa količinama i povlačenjem akciznih markica da je tržište ugroženo. 

Dakle, ukupni prihodi od akciza u 2018. godini iznosili su 221 miliona eura, što, prema 
preliminarnim podacima o izvršenju budžeta 2018. godinu, predstavlja niže ostvarenje od 
plana za oko 11,5 miliona eura. Dakle, redefinisanjem akcizne politike, zaustavljen je pad 
naplate prihoda po ovom osnovu i stvorene pretpostavke za rast prometa na tržištu duvanskih 
proizvoda. 

Potvrda toga su i podaci iz maja 2019. godine, koji ukazuju na kontinuirano povećanje uvoza 
duvanskih proizvoda i registrovanog prometa duvana na tržištu. Prihodi od akciza na duvan, 
zaključno sa 23. majem 2019. godine su približno na prošlogodišnjem nivou, a očekuje se da 
će u narednim mjesecima biti veći u odnosu na uporedni period prethodne godine. 

Uvaženi poslaniče, 

Moram na kraju konstatovati da je većina mjera fiskalne konsolidacije sadržanih u Fiskalnoj 
strategiji dala i daje očekivane rezultate. To potvrđuje i činjenica da su ostale kategorije 
budžetskih prihoda, zahvaljujući i snažnoj ekonomskoj aktivnosti u zemlji, nadomjestile 
planirane prihode od akciza na duvanske proizvode koji nijesu ostvareni u 2017. i 2018. godini, 
a koje su bile dio ukupnog paketa mjera fiskalne konsolidacije. 

Takođe, vrijeme je pokazalo da su mjere bile dobro izbalansirane, što potvrđuje ojačana 
pozicija Crne Gore na međunarodnim finansijskim tržištima, snažan ekonomski rast od blizu 
5% godišnje i značajan rast zaposlenosti. 
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Prozvali ste me da nijesam dosljedan u promovisanju svog pristupa odgovornosti. Rado bih se 
bacio, da kažem uslovno i hipotetički, na taj teren, ali mi rezultati Vlade ne govore da imam 
baš ozbiljan razlog da idem u tom pravcu. Za dvije godine 18.000 više građana u Crnoj Gori 
radi. Znači, 18.000 više radnih mjesta. Za dvije godine imamo prosječnu stopu rasta 
društvenog proizvoda što nema tri ili četiri zemlje u Evropskoj uniji. Istovremeno smo izvršili 
finansijsku konsolidaciju, naš Budžet se ostvaruje iznad plana, evo, daću Vam i taj podatak. 
Mada Vi imate sve podatke, bolje nego ja. Ne znam kako, ali u svakom slučaju za pohvalu. 
Znači, nama su prihodi za četiri mjeseca 2019. godine veći od uporednog perioda za 50,2 
miliona eura ili preko 8%. A iznad plana su, takođe, nešto oko 10%. Dakle, to je sve rezultat 
odgovorne, posvećene politike, finansijske discipline. Udarate na ove naše slabosti na tržištu 
na kojem ste Vi govorili, i stojim iza toga, i danas to ponavljam. Ali ne možemo to riješiti u 
jedan dan. Formiran je tim, privredni kriminal radi na tome, Finansijska policija radi na tome, 
naći ćemo načina kako da doskočimo onima koji državni novac zloupotrebljavaju za lične 
potrebe i ugrožavaju razvoj i prosperitet Države. Ukazujte na to. U pravu ste, slabosti ima. Ali 
je važno da mi na te slabosti reagujemo. I takođe je važno, ne važno, ključno je  – pa mi smo 
tek nepune dvije i po godine u mandatu, a mi smo ponudili Program za četiri godine. Ne 
možete podcijeniti ono što smo uradili za dvije i po godine. Ja mislim da je ovo dobar rezultat, 
on nije dovoljan, mi možemo još više, ali nam za to treba zajedništvo. Ovo što Vi radite kroz 
ova poslanička pitanja je doprinos da budemo bolji i uspješniji. 

Klub poslanika Bošnjačke stranke, koalicije „Shqiptaret te vendosur – Albanci 
odlučno“ – Forca, DUA i AA i Hrvatske građanske inicijative 

Adrijan Vuksanović 

POSLANIČKO PITANJE 

Na osnovu člana 187 Poslovnika Skupštine Cme Gore, postavljam sljedeće pitanje 
predsjedniku Vlade Crne Gore, gospodinu Dušku Markoviću: 

Poštovani predsjedniče Vlade Crne Gore, gospodine Markoviću, 

Nedavno nas je uznemirila vijest o prebijanju Igora Tomkića iz Berana, kojem je potom 
zapaljena prodavnica. Naša javnost je taj atak prepoznala kao udar na vrijednosti Crne Gore 
koje njegujemo i po kojima smo prepoznatljivi, a to su multietičnost i multikulturalnost. U cilju 
zaštite, ne samo Igora Tomkića i njegovih najbližih, već svega onoga što čini zdravim naše 
društvo, zanima me kako danas, nakon dva mjeseca od nemilih događaja, procjenjujete 
sigurnost Igora Tomkića i njegove obitelji? 

OBRAZLOŽENJE 

Nakon ovih dešavanja lišena su slobode lica osumnjičena za ova krivična djela, a Vlada na čijem 
ste čelu je pružila značajnu financijsku pomoć Tomkićima. Jednako bitno je i to što smo kao 
društvo iskazali senzibilitet i 
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blizinu s ugroženima potvrđujući da su tolerancija i multinacionalni sklad naše trajno 
opredjeljenje. 

Na nama svima je da permanentno svojim političkim i društvenim djelovanjem čuvamo one 
vrijednosti koje smo obranili i kada je to bilo najteže i na što smo s pravom ponosni. 

ODGOVOR PREDSJEDNIKA VLADE 

Poštovani poslaniče Vuksanoviću, 

Hvala Vam što ste postavili ovo pitanje, a posebno što kroz Vaše obrazloženje prepoznajem 
zalaganje za one vrijednosti na kojima Vlada radi svakog dana. A to je očuvanje tolerancije i 
multinacionalnog sklada u Crnoj Gori. 

I u ovom, i u svakom drugom pokušaju narušavanja suživota, odnosno ugrožavanja prava, 
sloboda i bezbjednosti svakog pojedinca, kao naših temeljnih vrijednosti, odgovor države biće 
odlučan i jasan. 

Oko toga neka niko nema dilemu – jer je Crna Gora osvjedočeno bezbjedan i siguran dom 
svakog njenog građanina i žitelja. 

Dozvolite da, kao što smo već učinili i ja i ministri u Vladi, i ovom prilikom odlučno osudim 
pokušaje nasilničkog ponašanja, a posebno onog etnički motivisanog. 

Kada je riječ o konkretnom slučaju, službenici Centra bezbjednosti Berane su zajedno sa 
Sektorom kriminalističke policije, rasvijetlili podmetanje požara na objektu u vlasništvu Igora 
Tomkića. Lice koje je osumnjičeno za podmetanje požara je identifikovano i lišeno slobode. 

Identifikovana su i lišena slobode dva lica osumnjičena da su Tomkića prethodno fizički napala. 
Sa svim ovim rezultatima i aktivnostima policije, javnost je , kao što ste Vi rekli, adekvatno 
upoznata. 

Takođe, prema informacijama koje sam dobio iz Ministarstva unutrašnjih poslova, u ovom 
trenutku policija nema saznanja koja bi ukazivala da je sigurnost Igora Tomkića i njegove 
porodice ugrožena. 

Bez obzira na tu okolnost, Uprava policije sprovodi kontinuirane operativne mjere i radnje u 
cilju zaštite porodice Tomkić i njihove imovine, s obzirom na prethodna krivična djela 
počinjena na njihovu štetu. Takođe, informisan sam da su policijski službenici u stalnoj 
komunikaciji sa gospodinom Tomkićem i preduzimaju sve neophodne aktivnosti kako bi on i 
njegova porodica bili sigurni. 

Pored toga, porodici Tomkić pružena je psihosocijalna, i zdravstvena podrška i pomoć. 
Saglasićemo se, dakle, da su institucije reagovale u skladu sa svojim nadležnostima, što ovom 
prilikom i pozdravljam. Naravno i šira javnost o kojoj ste govorili. 
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Uzimajući u obzir činjenicu da je trgovinski objekat koji je zapaljen, bio osnovni izvor 
egzistencije porodice Tomkić, Vlada je odmah i jednoglasno donijela odluku da izdvoji i uplati 
12.000 eura pomoći. 

Ovaj iznos nije podrazumijevao samo sanaciju nastale nastale štete, već su izdvojena dodatna 
sredstva kako bi gospodin Igor Tomkić mogao da kupi neophodni asortiman za prodavnicu, i 
nastavi sa preduzetničkim poslom koji obavlja. 

Kao što vidite, osim snažne osude nasilja, odgovor države uključuje i osiguranje bezbjednosti 
porodice, zaokružen krivično-pravni progon odgovornih lica za ugrožavanje bezbjednosti i 
uništavanje imovine porodice Tomkić, uz odgovarajuću egzistencijalnu podršku i potporu. 

Institucionalnu organizovanost i odlučnost Vlade u konkretnom slučaju, prepoznao je i Savjet 
za građansku kontrolu rada policije, koji je pozdravio odlučnu reakciju institucija u cjelini. Javna 
oglašavanja ovog demokratskog I građanskog tijela, bila su usmjerena na razvoj pozitivnog 
društvenog okruženja koje niti toleriše, niti prašta nasilje. 

Međutim, i pored toga, stigla je do mene informacija koju sam sa žaljenjem primio, da 
porodica Tomkić ipak namjerava da napusti Berane. 

No, ovaj izdvojeni slučaj ne smije i ne može ugroziti multietični i multikulturni sklad naše 
države. 

Na kraju, poslaniče Vuksanoviću, 

Ugrožavanje porodice Tomkić u Beranama je posljedica izgredničkog ponašanja pojedinca, i 
ne smije da baci sjenku na napore koje sistem pravde i bezbjednosti ulaže na planu očuvanja 
sigurnosti naših građana. 

Iskoristiću priliku da podsjetim da je u prvom kvartalu ove godine policija zabilježila pad obima 
registrovanog kriminala za 26% u odnosu kvartal koji mu je prethodio. 

Osim toga, podaci Uprave policije govore da je u istom periodu rasvijetljeno 73% krivičnih 
djela, među kojima i više ubistava, koja su u trenutku izvršenja tretirana po nepoznatom 
izvršiocu, svjedoči o odlučnosti i spremnosti sistema bezbjednosti da čuva i unapređuje 
sigurnost građana i ukupni bezbjednosni ambijent u Crnoj Gori. 

Siguran sam da država ima snage da zaštiti i porodicu Tomkić u Beranama, i svaku našu 
porodicu. I moj apel je da svi ubijedimo gospodina Tomkića i njegovu porodicu da ne samo da 
su sigurnio u Crnoj Gori nego i u Beranama. 

Hvala na pažnji! 
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Klub poslanika SNP-DEMOS 
Miodrag Lekić 

POSLANIČKO PITANJE 

Da li je Vama, predsjedniče Markoviću, skandalozni korupcionaški čin, u kojem bankar režima 
nezakonito daje novac Vašem funkcioneru, gradonačelniku Podgorice, za izborne potrebe 
Vaše partije - što je sve s gnušanjem pratila cijela Crna Gora - normalna pojava koja treba da 
prođe bez posljedica za vrh vlasti ove zemlje? 

Ili namjeravate da izađete, što ponekad i rijetko činite, iz sjenke šefa Vaše stranke, koji je 
bankarskim karticama i drugim transakcijama takođe klijent istog tajkuna i dio iste afere, a koji 
se ne ustručava da javno ulazi u nadležnost vlade koju vodite - pa da pokrenete prave reforme, 
između ostalog ozbiljnu državničku inicijativu građenja i ostvarivanja širokog građanskog 
konsenzusa crnogorskog društva na postulatima pravne države, racionalne ekonomije i 
politički-kulturno integrisane zemlje? 

ODGOVOR PREDSJEDNIKA VLADE 

Poštovani poslaniče Lekiću, 

Ima toliko aktuelnih tema koje zavređuju kvalitetnu društvenu debatu u okviru ovog formata, 
naravno Vaš i moj dijalog i vjerujem da će ga biti u budućnosti. 

Postavljajući ovo pitanje izabrali ste da se vratite na pitanja na koje su institucije, po meni, dale 
ili su u postupku davanja odgovora. A samo poslaničko pitanje mi pruža priliku da ponovim sve 
ono što ignorišete i što pogrešno mislite da građani ne registruju, a to je – da pravna država 
funkcioniše. 

Agencija za sprječavanje korupcije dala je svoj odgovor na, kako je nazivate, ovu aferu, ili ste 
možda propustili činjenicu da je zbog kršenja Zakona o finansiranju političkih partija, izrečena 
kazna najjačoj političkoj stranci i to u maksimalnom iznosu. 

Dodatno, sveobuhvatne aktivnosti koje sprovodi Specijalno državno tužilaštvo, nijesu zaobišle 
ni bivšeg gradonačelnika Podgorice, kao što znate. 

Dakle, da sublimiram – da li će neki događaj proći bez posljedica, ili će neko ako je prekršio 
zakon snositi konsekvence – ne odlučujem ja, već nadležne institucije. To navikavanje da se u 
našem društvu svako bavi svojim poslom, dakle da funkcionišu institucije, ne ide ni lako, ni 
brzo. Evo ni ovdje, u poslaničkim klupama, a kamoli u najširoj javnosti. 

Ja zaista vjerujem da Vi ne prizivate neke prijeke sudove u Crnoj Gori, koji bi preko noći 
odlučivali ko će snositi posljedice. Apelujem da upravo poslanici šalju poruke javnosti da se 
moraju poštovati institucije i njihove odluke. Vidjećemo kakve će te odluke u konačnom biti. 
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Što se mene lično tiče, ma šta mislio o njima – poštovaću ih. A nadam se i Vi. 

Poslaniče Lekiću, fokus bi trebao biti na onome što ste na kraju spomenuli: ekonomija, 
društveni konsenzus i političko-kulturno integrisana zemlja. 

Od trenutka izbora ove Vlade uporno pozivam na dijalog. Društveni konsenzus je za vladajuću 
koaliciju i partiju kojoj pripadam, apsolutni prioritet. Dakle, kucate na otvorena vrata. 

Ukazujem na okolnost da naše brojne razlike mogu biti prevaziđene u otvorenom i poštenom 
dijalogu. Nadam se da ste registrovali te moje, više puta ponovljene pozive svim opozicionim 
strukturama. To ne činim da bih fingirao ličnu, ili poziciju Vlade, ili moje stranke. Već uvjeren 
da nam je ta vrsta dijaloga jedina karika koja nam nedostaje da obezbijedimo stabilan razvoj 
naše države, bez obzira ko vršio vlast. 

Evo i danas ponavljam moju apsolutnu spremnost da učestvujem u takvom dijalogu. Dijalogu 
u institucijama. Ali za to je potrebna volja i spremnost za kompromis i sposobnost da lične pa 
i političke interese podredimo opštem interesu. 

Povedite računa, Vi to možete, imate iskustva i obrazovanja, objasnite Vašim kolegama u 
opoziciji da dijaloga i kompromisa nema bez Demokratske partije socijalista. DPS je realna i 
stvarna, a ne fiktivna politička snaga, šta god mislili o njenom rukovodstvu. Ne možete 
političkim stavom, ili kongresnim proglasom, ili gumicom – izbrisati Demokratsku partiju 
socijalista sa političke scene, a težiti građanskom konsenzusu. 

Mi želimo da podijelimo i obaveze i odgovornosti za budućnost zemlje sa odgovornom 
opozicijom. Opozicioni moto „nikada sa DPS-om“ znači nikada sa političkom većinom u Crnoj 
Gori. Barem za sada. Onda jedini odgovor na to mogu dati građani na izborima kako god Vi 
gledali na njih. 

Dozvolite i da radimo u formiranoj radnoj grupi za reformu izbornog zakonodavstva, utičite da 
ovaj Dom bude jedino mjesto dijaloga za sve partije. Uključite se kao potentan opozicionar u 
debate oko pregovora sa Evropskom unijom, gdje nas čeka najzahtjevniji dio posla, i od ključne 
je važnosti za razvoj društva. Slažem se sa Vama. Ne propuštajte te prilike, jer one nijesu samo 
prilike, već je to i zadatak za odgovornu opoziciju. 

Crna Gora, srećom, jeste politički i kulturno integrisana zemlja. Razlike koje imamo ne utiču na 
vrijednost da smo tradicionalno tolerantno društvo, i da njegujemo različitosti. I nemojte 
preuveličavati razlike van mjere koja je normalna i poželjna demokratskom društvu. Siguran 
sam da im kao iskusan političar u krajnjem nećete davati negativnu konotaciju. 

To su vrijednosti Crne Gore koje, na žalost, mnogo više primjećuju partneri, i svi drugi sa 
strane, nego politički akteri u Crnoj Gori. Oni nas danas prepoznaju kao faktor stabilnosti u 
regionu, koji promoviše dijalog, multilateralizam, i naravno, prepoznaju nas kao pouzdanog 
saveznika u okviru NATO-a. 
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Poslaniče Lekiću, 

I za kraj, Vaše dodatne opservacije u postavljenom pitanju, o tome ko je u čijoj sjenci i ko ulazi 
u čiju nadležnost, ne bih komentarisao. 

Ispod je to Vašeg i mog nivoa. Razumijem da ste podlegli huškačkoj atmosferi koju su 
prethodnih mjeseci stvarali neki mediji i tzv. građanski aktivisti, pa bih apelovao da se zadržimo 
na prethodnim, zaista ozbiljnim temama, koje ste pokrenuli, saglasan sam. 

Hvala na pažnji. 

Klub poslanika Socijaldemokrate i Liberalna partija Crne Gore 
Boris Mugoša 

POSLANIČKO PITANJE 

Koji su konkretni benefiti projekta Socijalni karton za građane i za sprovođenje strukturne 
reforme sistema socijalne zaštite? 

Početkom 2015. godine završena je Faza I Socijalni karton – Informacioni sistem socijalnog 
staranja (ISSS), dok je u toku realizacija Faze II ovog projekta. 

Molim da mi odgovor dostavite i u pisanoj formi. 

ODGOVOR PREDSJEDNIKA VLADE 

Poštovani poslaniče Mugoša, 

Zahvaljujem na postavljenom pitanju i pozdravljam Vašu tendenciju da iz prilike u priliku 
razgovaramo o temama koje dotiču najosjetljivije kategorije našeg društva. Uvjeren sam da je 
sistem jak onoliko koliko je efikasno spreman da odgovori na očekivanja onih kojima je podrška 
najpotrebnija. 

Jedan od modela snaženja te komponente naših institucija jeste uvođenje Socijalnog kartona 
koji je, kako ste i sami evidentirali, sada u drugoj fazi implementacije. 

Podsjetiću, prva faza je obuhvatila optimalnu primjenu zakonskih i institucionalnih rješenja u 
oblasti materijalnih davanja, uključujući automatsku razmjenu podataka sa devet drugih 
sistema socijalne zaštite, i prava iz boračko invalidske zaštite. 

Tokom druge faze centrima za socijalni rad omogućeno je pružanje tridesetak socijalnih usluga 
po principu „jednog šaltera”. Pomenuću samo neke: porodični smještaj i hraniteljstvo, 
starateljstvo, smještaj u javnim ustanovama, maloljetnička delinkvencija, postupci koji se tiču 
porodične zaštite i nasilja u porodici. 
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Uvaženi poslaniče, 

Danas sa sigurnošću možemo reći da je sistem Socijalnog kartona donio značajne benefite i 
građanima i Državi, omogućio brojne olakšice, uštedio vrijeme i novac koji je ranije bio 
neophodan za pribavljanje brojnih potvrda i uvjerenja. 

Radi ilustracije, u cilju ostvarivanja prava na materijalno obezbjeđenje i dječji dodatak prije 
uvođenja Socijalnog kartona – četvoročlana porodica bila je u obavezi da dostavi čak trideset 
dvije potvrde pribavljene od drugih državnih organa. 

Iste te potvrde građani su morali ponovo podnositi na svakih šest mjeseci da bi nastavili da 
ostvaruju svoja prava. To znači da je jedna porodica koja je u stanju socijalne potrebe za godinu 
dana bila u obavezi da dostavi čak 96 dokumenta i da za pojedine od njih plaća naknade. Kao, 
praktično, manje preduzeće! 

Od početka 2015. godine, od kada je uveden Socijalni karton, građani daju na uvid samo ličnu 
kartu radi identifikacije, a ostala dokumenta se pribavljaju automatski. 

Šire gledano, uvođenjem ovog sistema izvršena je detaljna revizija oko 60.000 korisnika, i tom 
prilikom eliminisan je značajan broj materijalnih davanja nastalih kao posljedica zloupotreba 
od strane tadašnjih korisnika. Samo po tom osnovu u perodu jun 2014. – januar 2016. godine 
ostvarena je budžetska ušteda od 2,6 miliona eura. 

Ilustrativan je podatak da smo korišćenjem ovog Sistema sada u mogućnosti da ostvarimo 
automatski obračun i realizaciju oko 84.000 pojedinačnih rješenja mjesečno. Vjerujem da ne 
treba trošiti riječi na uštede i racionalizaciju resursa tj. utrošenog vremena i finansijskih 
sredstava za angažovanje službenika. 

Jedna od specifičnosti ovog Sistema je da on omogućava i jednostavan uvid u eventualno 
višestruka socijalna davanja, odnosno jasno „prepoznaje“ situacije ukoliko su pojedinac ili 
porodica, suprotno Zakonu, primaoci socijalnih davanja po više osnova. Samim tim, smanjuje 
se prostor za zloupotrebe čime sistem socijalne zaštite postaje efikasniji, pravedniji i dostupniji 
za one koje Zakon prepoznaje kao nosioce prava na različite vidove socijalne podrške. 

Iako najvažnije, prethodno rečeno, samo je dio onoga što se može kazati o ovom 
kompleksnom i savremenom sistemu, koji čini okosnicu procesa reforme crnogorskog sistema 
socijalne zaštite. 

Poštovani poslaniče, 

Vjerujem da ćemo se saglasiti se da smo uvođenjem Socijalnog kartona obezbijedili vođenje 
kvalitetne socijalne politike pravedno i efikasno i to kroz implementaciju najnovijih 
informacionih tehnologija. 
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Na kraju bih sa potpunom sigurnošću dao ocjenu da je u dosadašnjem periodu primjene 
Socijalni karton zaista ispunio očekivanja i značajno uticao na kvalitetnije pružanje usluga u 
oblasti socijalne zaštite, a samim tim i na uspješno sprovođenje strukturne reforme sistema 
socijalne zaštite. 

Slažem se sa Vama da ovu politiku ne smijemo da držimo sa strane, da ona mora biti u fokusu, 
da ona jeste najvažniji odgovor džave prema svojim građanima da garantuje sigurnost, 
osnovnu sigurnost, materijalnu sigurnost. Ali ne smijemo zaboraviti da bi ovaj cilj ostvarili 
moramo raditi intezivno i snažno raditi na razvoju. Moramo stvarati novu vrijednost. Imamo 
potencijala za tu novu vrijednost, ako je uspijemo stvoriti onda će biti novca i za plate i za 
socijale i biće dodatnog novca za kapitalna ulaganja. 

Hvala na Vam. 

Posebno klub poslanika 
Janko Vučinić 

POSLANIČKO PITANJE 

Na osnovu člana 187. Poslovnika Skupštine Crne Gore, gospodinu Dušku Markoviću, 
predsjedniku vlade Crne Gore, postavljam sljedeće poslaničko pitanje: 

Da li Vas sve češća i masovnija okupljanja lokalnog stanovništva širom Crne Gore, koje je 
odlučno da svojim životima brani šume, rijeke, jezera i planine, upućuje na to da je vlast 
izgubila svaki osjećaj za realnost i život svojih građana koji su sada, pored toga što su dovedeni 
da žive u siromaštvu i u stalnoj borbi za životnu egzistenciju bez ikakve socijalne sigurnosti, 
primorani da se samoorganizuju i brane svoju prirodnu okolinu od vlasti kao njenog glavnog 
štetočine i neprijatelja? 

Da li Vi, kao neko ko bi trebalo da je najbolje upućen kako žive građani ove države i koji su 
njihovi glavni problem osjećate da se izvršna vlast ponaša kao da upravlja nekom kolonijom, a 
ne svojom državom i svojim narodom ili možda živite u iluziji da je svima dobro ako vi koji vršite 
vlast živite u izobilju i uživate u privilegijama koje su vam donijele pozicije na vlasti? 

Da li ćete poslije ovih protesta i opštenarodne pobune mještana koji svuda po Crnoj Gori brane 
svoje rijeke i sela od uništenja zbog izgradnje mini hidroelektrana konačno odustati od zločina 
nad prirodom i uvesti moratorijum na izgradnju mini hidroelektrana? 

Da li ćete spriječiti izgradnju vojnog poligona na planini Sinjajevini i tim postupkom sačuvati 
ovu planinu od zagađivanja i devastacije i ostaviti je za ono što je prirodom data, a to je razvoj 
poljoprivrede, turizma, zdrave hrane i zdravog načina života. 

Postojalo je mnogo razloga za postavljanje ovog pitanja. 
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ODGOVOR PREDSJEDNIKA VLADE 

Poštovani Poslaniče Vučiniću, 

Kad diskusiju o ovako važnim temama, poput ekonomskog razvoja i odbrane zemlje započnete 
pominjući kolonije, i nastavite obrazlažući u tom duhu, ne mogu da se otmem utisku da 
centralni motiv Vaših pitanja nijesu male hidrocentrale i poligoni za vježbe naših vojnika. 

Bez obzira na sve, siguran sam da i Vi naslućujete da svaki novi euro domaće proizvodnje, svaki 
novi kilometar puta, svako novo radno mjesto, čine našu zemlju upravo ekonomski slobodnom 
i nezavisnom – dalekom od podaničkog odnosa prema bilo kome. A time i potrošenu tezu o 
neodrživosti i ekonomskoj zavisnosti Crne Gore sve neprijatnijom za njene zagovornike. 

U nedostatku novih i progresivnih ideja, i konkurentnih političkih programa, valjda jedino 
preostaje tražiti prostor za politički opstanak u teorijama zavjere i alternativnim političkim 
pravcima. 

Zbog građana, i njihovog objektivnog informisanja, imam potrebu da se osvrnem i na konkretni 
dio Vašeg pitanja. Počećemo sa vojnim poligonom na Sinjajevini. 

I da odmah ispravim Vaše tvrdnje – nikakve izgradnje na ovom prostoru neće biti. Izgradnja 
objekata i ostale infrastrukture koja bi činila stalni vojni poligon nije bila, niti će biti u planu 
Ministarstva odbrane. 

Naprotiv, Vojska bi prostor na Sinjajevini koristila u kratkom vremenskom periodu tokom 
godine, i to isključivo za izvođenje vojne obuke. 

Za ove potrebe, a prilagođavajući ih potrebama lokalne i šire zajednice, Vojska će pomoći 
izgradnju neophodne putne infrastrukture i probijanje puteva do katuna. 

A to neće devastirati, nego ubrzati uređenje cijelog prostora, i imati višestruke koristi za 
stanovnike i ekonomsku valorizaciju potencijala Sinjajevine. 

Dalje, iako su projekti namijenjeni odbrani izuzeti iz obaveza propisanih Zakonom o procjeni 
uticaja na životnu sredinu, Ministarstvo odbrane je i pored toga konsultovalo institucije 
nadležne za pitanja životne sredine i opštine na čijim teritorijama je predviđen navedeni 
poligon. Na taj način, čitav proces učinili smo transparentnim i legitimnim, a sve dosadašnje 
analize pokazuju da korisćenje tog terena na opisani način ne može imati negativan uticaj na 
životnu sredinu. 

Saglasićemo se da bez stabilnosti i bezbjednosti ne može biti govora o ekonomskom razvoju 
države. Takođe, i da bezbjednost nije kategorija koja je garantovana po automatizmu. 
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A kako bi institucije odbrane i bezbjednosti uspješno odgovorile zadacima, koje društvo stavlja 
pred njih, moramo omogućiti i uslove za realizaciju obuka, vježbi i razvijajanje njihove 
sposobnosti do nivoa postavljenih standarda. 

Pored aktivnog odnosa i pružanja podrške, važno je i da ne širimo dezinformacije. Čak i kad je 
nenamjerno – nije dobro da onemogućavamo napore za unapređenje bezbjednosti zemlje, i 
naše zajedničke bezbjednosti. Crnoj Gori je potrebno društvo u kome se institucionalna briga 
o odbrani i bezbjednosti ne sputava bilo kakvim oblicima samoorganizovanja. 

Naša vojska, pored svoje međunarodne reputacije, dokazala se kao dobar susjed i potpora 
lokalnim zajednicama i stanovništvu u brojnim potrebama, i siguran sam da će tako biti i na 
Sinjajevini. 

A sada o energetici: 

Dobro je, poslaniče Vučiniću, da i o ovoj temi porazgovaramo u Parlamentu. Da ste redovniji 
u ovom domu, primijetili biste da je pitanje moratorijuma na gradnju novih malih hidro-
centrala poodavno aktuelizovano. Vlada je svojim prvim Planom, odmah na početku mandata, 
praktično uvela moratorijum na izdavanje energetskih dozvola. 

Dakle, ni planom za 2017. godinu, a ni kasnije za 2018. i 2019. godinu, nije se predviđala 
mogućnost izdavanja novih energetskih dozvola za izgradnju malih hidroelektrana na 
vodotocima. Nastavljeni su samo ranije započeti projekti. 

Uz to, dozvolili smo rekonstrukcije postojećih objekata, poput Slapa Zete građenog 1952. 
godine i Glave Zete, građene davne 1955. godine, kao i valorizaciju energetskih potencijala 
hidro-tehničkih sistema, odnosno projekat Opštine Berane na lokalnom vodovodnom sistemu. 

Poslaniče Vučiniću, priča o malim hidrocentralama za Vas je očigledno povremena politička 
kampanja. Međutim, u stvarnosti postoje samo činjenice koje danas saopštavam, i za mene i 
Vladu – održiv energetski sistem predstavlja razvojno pitanje koje ima permanentnu pažnju. 

S druge strane – po Vašoj političkoj logici, nije bilo kolonijalnog odnosa kad su praktično svi 
odbornici skupštine opštine Plav, osim odobrnika Demokratske partije socijalista, glasali za 
Lokalnu studiju lokacije za male hidroelektrane na Đuričkoj rijeci. 

Mi vjerujemo da su to bili dobronamjerni pokušaji stvaranja uslova za razvoj i kreiranje nove 
vrijednosti, prije svega za lokalne zajednice. Uostalom, kao i slične odluke koje su se donosile 
u Šavniku, Beranama, Andrijevici, Bijelom Polju… Očigledno da u pojedinim slučajevima 
procjene nijesu bile najpreciznije. 

Ali zato i postoji sistem praćenja realizacije ovakvih projekata – da bi se propusti, kada se dese, 
ispravljali. 
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Zbog odgovornosti koju nosimo, mi u Vladi ne žmurimo pred izazovima koji su se nametali u 
ovoj oblasti. Rješavamo ih, ne libeći se da platimo svaku cijenu koja će obezbijediti zaštitu 
sredine i sačuvati ambijent i prirodno okruženje svakg lokaliteta, i njegovih žitelja! 

Ako projekat ne donosi očekivane benefite za zajednicu i stanovništvo kojem je namijenjen, 
preuzećemo odgovornost za novi pristup, čak i kada se ispostavi da formalnih propusta nije 
bilo, ni na strani administracije, ni na strani investitora. Jer, prisjetićete se, cijeli program 
osmišljen je da najveći dio koncesionih prihoda, čak 70%, pripadne lokalnoj zajednici, da se 
investitori obavežu na jačanje lokalne putne i elektroenergetske infrastrukture, da pokažu 
potrebni nivo društvene odgovornosti. 

Ako ti efekti izostanu, nema ni jednog razloga da insistiramo na realizaciji. Naprotiv, 
obustavićemo svaki takav projekat. 

Poslaniče Vučiniću, 

Iz svega što sam kazao, građanima je jasno ko će štititi njihova prava. Zato nemojte koristiti 
Bukovicu i Đuričku rijeku kao kompenzaciju za svoju političku neinventivnost i nepostojanje 
političkog i razvojnog programa. 

Dozvolite i Plavljanima i Šavničanima da sami artikulišu svoje neslaganje sa konkretnim 
rješenjima. Vlada je tu da sa njima razgovara i dogovara dalje korake u pravcu razvoja i boljeg 
života na svakoj od tih lokacija. 

Ponavljam, nema insistiranja na projektima koji se kose sa interesima lokalne zajednice. Neće 
se graditi ni vrtići, ni mini-hidrocentrale, ni fabrike, ni rizorti – tamo gdje lokalno stanovništvo 
većinski smatra da je to loše za zajednicu. 

I neće biti potrebe da niko u Crnoj Gori svojim životom brani rijeke, šume i jezera, ča ni Vi, 
gospodine Vučiniću. 

Cilj ekonomskog razvoja je dobrobit građana, a ne populizam i dnevni politički interesi. Stoga 
ćemo projekat koji ne obezbjeđuje dobrobit, ili ga ugrožava – zamijeniti boljim! 

Tako radi ozbiljna politika, tako radi odgovorna Vlada prema realnim izazovima sveukupnog 
razvoja. 

Hvala na pažnji! 
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